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Амэрыка абрала свайго 44-га 
прэзідэнта. Чорнаскуры дэмакрат Барак 
Абама парушыў традыцыі і стэрэатыпы 
мінулага, каб адчыніць новую гісторыю 
самай дэмакратычнай краіны Зямлі. 
Найхутчэй ягоная роля ў гэтых пераме-
нах была ўсё ж другаснай, бо вырашаль-
нае слова сказалі амерыканскія грамад-
зяне. Такія як сто шасцігадовая Эн Ніксан 
Купэр і мільёны маладых амэрыканцаў, 
якія адчулі сваю вырашальную ролю  
ў вызначэнні далейша-
га шляху для роднай 
краіны. Нездарма ў 
сваёй першай пасля-
выбарнай прамове 
Абама ўзгадаў гэтую 
старую жанчыну і 
пабудаваў на ейным  
лёсе і грамадзянскай пазіцыі ці не пало-
ву свайго выступу. 

Колькі чалавечнасьці, высакарод-
ства, любові да сваёй краіны і яе наро-
да чуецца ў кожным сказе, прачытаным 
Абамам. І колькі злосьці, прыхаванай 
нянавісьці да сваіх апанетаў чуецца 
ў выступах “ усенароднаабранага”. Ці 
здолелі б вы сабе ўявіць, што першым 
крокам Лукашэнкі пасля абрання яго 
на пасаду прызідэнта стала б ягонае  ад-
значэнне ролі Аляксандра Мілінкевіча ў 
пабудове незалежнай Беларусі і ягона-
га шчырага імкнення працаваць на ка-
рысць нашай любай  Беларусі. А Барак 
Абама ў першую чаргу адзначыў у сваім 
выступе намаганні свайго суперніка і 
падкрэсліў, што амэрыканцам “ цяпер 
значна лягчэй дзякуючы неацэнным за-
слугам гэтага мужнага і самаадданага 
чалавека”.

Можна б было і далей аналізаваць 
выступ новага прэзідэнта Амэрыкі, 

але ці трэба гэта рабіць? Учытайце-
ся ў вытрымкі ягонага выступу і вам 
стане ясна,ў якім прымітыўным стане 
грамадзкіх стасункаў унутры нашай 
краіны мы з вамі знаходзімся. 

“ Праблемы, якія чакаюць нас заўтра, 
самыя сур’ёзныя за ўсё наша жыць-
цё – дзьве вайны, плянэта ў небясьпе-
цы, найгоршы за сто гадоў фінансавы 
крызіс.

У нас наперадзе доўгая дарога. Нас 

чакае цяжкай дарога ўгару. Можа, мы 
яшчэ не дасягнем нашай мэты ні праз 
год, ні да канца майго тэрміну. Але, Амэ-
рыка, я яшчэ ніколі не спадзяваўся так, 
як сёньня, што нам гэта ўдасца.

Гэта ня можа адбыцца бяз вас, бяз 
новага духу адданасьці, бяз новага 
духу самаахвярнасьці. Дык давайце 
ж мабілізуем новы дух патрыятызму, 
адказнасьці, давайце ўсе энэргічна 
возьмемся да працы і будзем шчыра-
ваць і дбаць ня толькі аб сабе, але і адзін 
аб адным.

Як Лінкальн аднойчы сказаў народу 
значна больш падзеленаму, чым мы 
цяпер – мы ня ворагі, а сябры. Як бы ні 
буялі жарсьці, яны ня мусяць разбурыць 
повязі нашай прыязнасьці.

Скажу тым, хто мерыцца зруйна-
ваць сьвет: мы вас пераможам. Тым, 
хто імкнецца да міру і бясьпекі: мы вас 
падтрымліваем. І ўсім тым, хто пачаў 
сумнявацца, ці сьвятло амэрыканскага 

маяка не паблякла: сёньня мы яшчэ раз 
даказалі, што сапраўдная сіла нашай 
краіны не ў магутнасьці нашай зброі 
і не ў маштабах нашага багацьця, а ў 
трываласьці нашых ідэалаў: дэмакратыі, 
свабоды, роўных магчымасьцяў і 
непахіснай надзеі.

Амэрыка можа мяняцца — вось у чым 
сапраўдны геній Амэрыкі. Наша краіна 
здольная самаўдасканальвацца. Тое, 
чаго мы ўжо дасягнулі, дае нам надзею 

на тое, што мы можам і 
павінны дасягнуць 
заўтра. На гэтых вы-
барах шмат чаго ад-
былося ўпершыню, 
шмат такога, пра 
што будуць рас-

казваць на працягу 
пакаленьняў. 

 Хай блаславіць вас Бог. І хай блаславіць 
Бог Злучаныя Штаты Амэрыкі.”

Усяго трыста гадоў амерыканскай 
дзяржаве, а колькі дасягнуў гэты 
ўніверсальны народ. Сотні тысячаў 
беларусаў зрабілі свой унёсак у скарбон-
ку амерыканскай культуры і эканомікі ў 
мінулым і робяць гэта сёння. Чаму ж на 
маёй зямлі, якую тысячу гадоў топчуць 
мае продкі столькі глупства, мярзоты, 
шэрасці і прымітывізму? Калі мы пач-
нем з вамі несці ўвесь цяжар адказнасці 
за будучае гэтай зямлі, а не будзем 
палахліва перакладаць яе на плечы тых 
людзей, якія за посную поліўку будуць 
служыць хоць чорту? Чаму больш за 
мільён беларусаў зарабляюць грошы 
ў суседніх дзяржавах, а не ў роднай 
краіне? І  гэта пры тым, што баюны ад 
БТ кожны дзень баюць нам байкі пра 
дасягненні лукашэнкавай дзяржавы.

Рэдактар.

Віцебскія актывісты 2 лістапада 
наведалі могілкі, дзе пахаваныя тыя, 
хто распачынаў у рэгіёне апазыцый-
ны рух — Алесь Мудрычэнка, Сяргей 
Цярэнцьеў, Уладзімер Плешчанка, 
Роза Пушкарова.

Яшчэ адна жалобная акцыя прайш-
ла ва ўрочышчы Паляі, дзе адбываліся 
масавыя расстрэлы ахвяраў сталінізму. 
Цяпер у гэтым месцы ствараецца 
грамадзкі мэмарыял. Прадстаўнікі 
розных рэлігійных канфэсій, партый-
цы і проста неабыякавыя грамадзяне 
усталёўваюць крыжы дзеля памяці 
загіблых. 

31 кастрычніка ў Віцебску ў начным 
клубе “Зебра”, пры перапоўненай зале, 
у межах кампаніі “БУДЗЬМА!” адбыўся 
канцэрт Лявона Вольскага.

 Цягам некалькіх гадзін лідар гуртоў 
N.R.M., КРАМБАМБУЛЯ, Zet спяваў ста-
рыя і новыя песні. Зала прыхільна су-
стракала вядомага музыканта і доўга 
не хацела адпускаць свайго куміра. 
Лявон Вольскі паабяцаў гледачам 
завітаць абавязкова  у Віцебск са сваёй 
камандай.

12 лістапада вернікі ўніяцкай царк-
вы ўзялі ўдзел у  імшы на Успенскай 
горцы – на тым месцы, дзе ў 1623 годзе 
быў забіты архібіскуп полацкі Язафат 
Кунцэвіч.

Імшу ў памяць прасвятога пакутніка 
Язафата, апякуна Беларусі адслужыў 
уніяцкі святар айцец Зміцер Грышан.

А 6-й вечара ў касьцёле Езуса 
Міласэрднага адбылася яшчэ адна імша 
– супольная імша уніятаў і каталікоў.

Працаўнікі “ Белвесту” звальня-
юцца, бо не задаволены ўмовамі 
працы і нізкімі заробкамі. Праз 
гэта адміністрацыя прадпрыемства 
звольніла і намесьніка дырэктара па 
працы з пэрсаналам і ідэалогіі -- нібыта 
гэта ён вінаваты, бо не спраўляецца са 
сваімі абавязкамі.

Праблемы на прадпрыемстве 
пачаліся ці не з тае пары, як яно пе-
растала быць беларуска-нямецкім, а 
стала беларуска-расейскім. Старэй-
шыя работнікі яшчэ памятаюць, як да 
сьвятаў ім выдавалі вялікія прэміі, у тым 
ліку і абуткам уласнае вытворчасьці 
— 4 пары на год. Але такіх работнікаў 
ужо амаль не засталося: людзі масава 
звальняюцца, бо ня хочуць працаваць 
на шкоднай вытворчасьці за 400—600 
тысячаў у месяц і амаль без выходных.

Гаворачы пра пагаршэньне свайго 
становішча, рабочыя “Белвесту” скард-
зяцца на тое, што ім перасталі плаціць 

аванс, і на тое, што даводзіцца праца-
ваць па суботах, каб выканаць плана-
выя заданьні.

Цякучка кадраў на прадпрыемстве 
прывяла да таго, што знакаміты ай-
чынны брэнд даручылі ратаваць Кітаю: 
туды адвозяць дэталі абутку, а кітайскія 
рабочыя шыюць з іх загатоўкі, якія по-
тым ізноў прывозяць у Віцебск і тут 
ужо дашываюць. 

Кітайцы згодныя працаваць за тыя 
самыя 200—300 даляраў, што й бела-
русы, і пры гэтым не наракаюць на 12-
гадзінны працоўны дзень. 

Практыка аўтсорсінгу — пераня-
сеньня вытворчасьці за мяжу дзеля 
выкарыстаньня таннай працоўнай сілы 
— практыкуецца па ўсім сьвеце. Аднак 
на віцебскім “Белвесьце” яна сталася 
адзнакай унутранага крызісу прад-
прыемства, якое ня можа ўтрымліваць 
уласных працаўнікоў.
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У Віцебску няўлоўны Мірон 
адзначыў 20-ю гадавіну стварэння Бе-
ларускага Народнага Фронта вывеш-
ваннем сцяга. Чатырохметровы бел-
чырвона-белы сцяг з шасціканцовым 
крыжам (узор некалі зацверджаны 
Зянонам Пазняком, як партыйны сцяг) 
з’явіўся 1 лістапада ў 11 гадзін на даху 
14-павярховага жылога дома №17 на 
Маскоўскім праспекце. 

Як паведаміў “Народным навінам 
Віцебска” Барыс Хмайда, з крыніц вар-
тых даверу яму стаў вядомы тэкст пры-
мацаванай да сцяга цыдулкі: “Віншую 
ўсіх сяброў Беларускага Народнага 
Фронту і яго бясспрэчнага лідэра Зя-
нона Пазняка з юбілеем — 20-годдзем 
стварэння БНФ!

Подзвіг стваральнікаў руху навечна 
ўпісаны залатымі літарамі ў гісторыю 
Беларусі. Жыве Беларусь! Жыве вечна! 
Толькі наперад! Мірон”.

АБ’явА
Каб атрымліваць кожны нумар 

газеты “Покліч волі” паведаміце 
рэдакцыі аб гэтым – зрабіце бес-
платную падпіску.

Рэдакцыя абвяшчае кон-
курс чытачоў “І такое  бывае!”. 
Удзельнікаў конкурсу чакаюць 
прызы, а пераможцу --  сюрпрыз! 
Матэрыялы дасылайце на адрас 
рэдакцыі. Апошні тэрмін – 31 снежня. 
Вынікі конкурсу будуць падведзены 
у першым навагоднім нумары.

Калі парушаны вашы правы 
спажыўца, то даем эфектыўныя па-
рады па абароне права і пошуку бя-
сплатных юрыстаў. Звяртайцеся на 
адрас газеты “Покліч волі”.

Цытата
Рану, нанесеную 

Радзіме, кожны з нас 
адчувае ў глыбіні 

свайго сэрца.
     
 віктар Гюго

А калі яны прыйдуць да нас?

Мірон 
віншуе 

БнФ 
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Поклiч Волi

АМЕрИКАНсКАЯ «ЦВЕтНАЯ» 
рЕВОЛЮЦИЯ

Лариса МИХАЛЬЧУК, www.zautra.by
Двадцать лет назад известие об открытии 

массового захоронения жертв НКВД в Куро-
патах на окраине Минска вызвало настоящий 
информационный взрыв. Но с каждым годом 
память об этой трагедии тает. Молчание госу-
дарства привело к тому, что молодые люди 
не знают, какую роль сыграло в истории Бе-
ларуси это страшное место. 

— Когда я показал фильм о Куропатах 
студентам одного из вузов, интерес к собы-
тиям сразу же возник. Это как раз говорит 
о том, что именно отсутствие информации 
приводит к равнодушию. А когда человек 
увидел видеоряд с комментариями и пред-
ставил, что это было, у него меняется вос-
приятие истории. Наша молодежь сегодня 
лишена возможности знать об этих событиях, 
— считает Игорь Кузнецов. — А как 
они могут узнать о них в усло-
виях практически полной 
информационной бло-
кады? Даже негосудар-
ственная пресса ушла 
от этой темы. Про го-
сударственные СМИ 
я и не говорю. Это 
ошибочная пози-
ция. Я который год 
слышу, что репрес-
сии в целом и Куро-
паты в частности — 
это немодная тема. 
Но подобные темы 
— не одежда, которую 
по моде выбирают. Это 
связано с трагическими 
судьбами сотен тысяч наших 
сограждан. И я считаю, что подоб-
ные заявления имеют откровенно циничный 
характер. А потом появляются вопросы, по-
чему у нас такое национальное сознание? 
Почему молодежь сегодня не знает и не хо-
чет знать своей истории и никому не верит? 

Не поднимая тему репрессий, тему Куро-
пат, мы наступим на те же грабли, на которые 
наступали всегда. Есть уроки истории, кото-
рые необходимо усваивать. Если же народ 
не помнит о тех жертвах, которые понесли 
предыдущие поколения, он не способен по-
строить цивилизованное правовое государ-
ство. У такого народа нет будущего. И так 
всегда в истории было. Это не открытие се-
годняшнего дня. 

— Почему тему Куропат «замолчали»?
— Это абсолютно алогичные действия. В 

соседних государствах, в России и Украине, 
тоже есть проблемы, но там открыли архивы, 
сообщили фамилии расстрелянных, назвали 
места массовых расстрелов и захоронений, 
ученые работают по этой проблематике, вы-
ходят монографии, публикуются сборники 
документов, снимаются фильмы, которые и 
мы можем смотреть по российским каналам 
уже столько лет. То есть там совершенно дру-
гая картина. И на этом фоне мы — какой-то 
островок непонятной секретности. То, что 
творилось в Украине и РСФСР, происходило 
и здесь. Отличаются только количество рас-
стрелянных и места захоронений.

Возникает вопрос: кому это выгодно? На 
этот вопрос я сегодня ответить не могу. Ны-
нешние руководители государства не имеют 
никакого отношения к работникам НКВД, 
которые творили эти беззакония в 30 — 40-х 
годах прошлого века, и не состоят в родстве, 
что было бы хоть каким-то объяснением сло-
жившейся ситуации. В том-то и вопрос, что 
непонятно, откуда это все исходит, кому и за-
чем это надо, когда столько лет прошло. 

Давно надо было сказать правду, отдать 
дань уважения погибшим и поставить тем 
самым точку в этой многолетней истории. К 
сожалению, она не поставлена на сегодняш-
ний день.

Тема репрессий в целом замалчивается 
в Беларуси. Ни в одном учебнике, изданном 
в Беларуси за последние 8 — 10 лет, даже не 
упоминаются Куропаты. Хотя бы одна фраза, 
что в 1988 году там было обнаружено захоро-
нение и проведено следствие. Нет! И в целом 
о репрессиях в учебниках сейчас не говорит-
ся ничего или говорится примерно следую-
щее: «Победила революция, у советской вла-
сти было очень много врагов, она боролась 
с ними всеми силами и средствами, в связи с 
чем необходимо было проводить репрессии. 
СССР — не исключение, многие страны про-
ходили этот путь». 

При этом нигде нет ни одной цифры, 
сколько же было репрессированных, сколько 
расстрелянных, сколько посажено в тюрьмы. 
Хотя бы для того, чтобы сказать, вот видите, 
сколько у нас врагов было... Зато в школьных 
и вузовских учебниках приводится дежурная 
фраза, которая и в советское время кое-где 
проскакивала, что в годы репрессий в основ-
ном пострадали работники партийных и со-
ветских органов и интеллигенция. Но это не 
соответствует действительности, потому что 
интеллигенция Беларуси в общем числе по-
страдавших составляет около 10%. В основ-
ном же репрессированы были рабочие, кре-
стьяне и отдельные категории лиц, например 
священнослужители. Среди интеллигенции 
действительно были очень большие потери, 
но, например, в 1937 году в расстрельных 
списках было более 2/3 рабочих, колхозни-

ков, домохозяек, единоличников, без-
работных.

— А по вашим данным, 
сколько людей пострадало в 

Беларуси?
— Есть полуофициаль-

ная цифра, которую при-
вел Владимир Адамушко в 
своей книге «Палiтычныя 
рэпрэсii 20 — 50-х гадоў 
на Беларусi», изданной 
в 1994 году. Он называет 
цифру около 600 тысяч че-

ловек. Но на государствен-
ном уровне никто офици-

ально не озвучил, сколько же 
людей было репрессировано в 

Беларуси. 
Я просчитывал по разным ис-

точникам. По моим данным, количество 
репрессированных никак не меньше 1 мил-
лиона и может доходить примерно до 1,5 
миллиона человек. Причем речь идет о тех 
репрессиях, которые можно зафиксировать. 
А как быть с такого рода репрессиями, когда 
в школе на пионерской линейке клеймили 
позором того, у кого были арестованы роди-
тели как враги народа? Кого исключали или 
не принимали в комсомол или пионеры? Как 
быть с теми, кого увольняли или не прини-
мали на работу, лишая права на труд, с теми, 
кого лишали избирательных прав? Это во-
обще не поддается исчислению. 

— Как увековечивалась в Куропатах па-
мять жертв репрессий на протяжении всех 
двадцати лет после открытия захоронения?

— С 1989 года в Куропатах началось соз-
дание народного мемориала. Там каждый год 
ставились кресты, потом была создана «Кры-
жовая алея» в центре, установлены мемори-
альные знаки, установлены были еврейский 
камень в память погибших, польский крест, 
лавка Клинтона… Основная тяжесть работ 
легла на Белорусский народный фронт, а 
после его раскола — на Консервативно-
христианскую партию БНФ. В увековечении 
памяти жертв репрессий принимали уча-
стие Ассоциация жертв репрессий, Минское 
общественное объединение «Дыярыуш», от-
дельные неравнодушные граждане. 

Члены международного историко-
правозащитного общества «Мемориал» уста-
новили пять мемориальных знаков на захо-
ронениях, где в ходе эксгумаций 1988 и 1998 
годов были обнаружены останки жертв. 

Государство в 1989 году установило ка-
мень с мемориальной доской, на которой 
было написано, что на месте камня будет 
установлен памятник. Но больше государ-
ство ничего не сделало. С середины 1990-х 
годов события стали развиваться по печаль-
ному сценарию: если сначала акты вандализ-
ма были единичными, то после 1996 года ван-
далы в Куропатах активизировались, притом 
действовали довольно избирательно. В по-
следние 10 лет десятки крестов были уничто-
жены, скамья Клинтона была не раз осквер-
нена, «Крыж Пакуты», который стоял с 1988 
года, дважды был поломан. Последние 10 лет 
Куропаты являются местом боя, по-другому 
не могу сказать. Одни люди созидают, другие 
уничтожают память о тех, кто погиб, и чьи 
останки здесь покоятся. 

Пока хоть кто-то сюда будет приходить, 
память о невинно погибших людях будет 
жива. А если об этом будут писать, будет жива 
тема репрессий. Это дает надежду, что ны-
нешняя молодежь не повторит ошибки своих 
дедов и прадедов. 

«Молодые белорусы 
думают, что Куропаты — 

это в России»
Прошедшие американские выборы 

вызвали небывалый ажиотаж как в самих 
США, так и в мире. Митинг в Чикаго с уча-
стием около 1 миллиона человек после из-
брания президентом Барака Обамы – это 
признак того, что общество сильно взбу-
доражено событием. Такие толпы людей 
обычно являются симптомом глубоких со-
циальных стрессов.

Мировой интерес к нынешним аме-
риканским выборам обусловлен не-
сколькими причинами. Прежде всего, это 
следствие процесса глобализации. Мир 
становится все более единым и тесным, 
особенно благодаря современным СМИ. 
События в одной части земного шара ста-
новятся известными, интересными и важ-
ными для всего человечества. Тем более, 
если это избрание президента в самом 
мощном государстве мира. 

Во-вторых, ажиотажу способствовал 
мировой финансовый кризис. Он начался 
в США, и здоровье американской эконо-
мики существенным образом влияет на 
экономическое выздоровление других 
стран. Например, от действий финансовых 
властей США зависит курс доллара, чем 
интересуются все люди, которые имеют 
эту валюту, даже если они далеки от по-
литики.

В-третьих, необычность фигуры буду-
щего американского президента. Избра-
ние чернокожего Барака Обамы главой 
крупнейшего государства евроатлантиче-
ской цивилизации – это культурный шок, 
ментальная революция не только для 
США, но и для мира. Соединенные Штаты 
создавались белыми протестантами, имен-
но они заложили в основание нового со-
циума те принципы и ценности, которые 
определили нынешнее место и роль этой 
страны в мире. Еще в 1960 году, когда же-
нились родители Б. Обамы, брак между 
представителями разных рас считался 
уголовным преступлением более чем в 
половине американских штатов. И вот их 
сын становится президентом США, причем 
2/3 проголосовавших за него были белыми 
американцами. Сбылась мечта Мартина 
Лютера Кинга. Избрание Б. Обамы симво-
лизирует скорость и масштаб изменений в 
мире и в самих Соединенных Штатах. Это 
своеобразная американская «цветная» 
революция, которая возбудила огромные, 
часто неоправданные надежды, и может 
привести к значительным изменениям во 
внутренней и внешней политике США.

Вполне закономерно, что главным те-
зисом избирательной кампании Б. Обамы 
стала идея перемен. Она оказалась вос-
принятой обществом не только по при-
чине финансового кризиса, приведшего 
к тому, что свыше 1 млн американцев по-
теряли работу, но и из-за непопулярности 
действующего президента Дж. Буша. Он 
имеет самый низкий президентский рей-
тинг за многие десятилетия. 

Белорусское телевидение поспеши-
ло заявить, что причина победы Б. Обамы 
обусловлена недовольством американцев 
агрессивной внешней политикой админи-
страции Дж. Буша. На наш взгляд, проблема 
не в агрессивности, а в неэффективности. 
США надолго застряли в Ираке и Афгани-

стане, не могут обуздать ядерные амбиции 
Ирана и Северной Кореи, все это сопрово-
ждается обострением разногласий между 
Соединенными Штатами и Европой, Росси-
ей, ростом антиамериканских настроений 
в мире. 

Понятно, что идея перемен в условиях 
кризиса получила массовую поддержку 
в американском обществе. Эта идея не 
могла отождествляться с Д. Маккейном. И 
потому, что он однопартиец непопулярно-
го Д. Буша, и по причине возраста. Трудно 
было поверить, что назревшие изменения 
в стране может осуществить выдвиженец 
Республиканской партии. 

Идея перемен требовала новой фигу-
ры, нового лица в прямом и переносном 
смысле. И Б. Обама, как это обычно быва-
ет в истории, оказался в нужное время в 
нужном месте. Плюс, безусловно, талант 
политика, способность к коммуникации, 
ораторское мастерство. 

Хотя между США и Беларусью суще-
ствуют огромные различия, однако не-
которые уроки американских выборов 
можно спроецировать на будущую прези-
дентскую кампанию в нашей стране. Пре-
жде всего, уже сегодня очевидно, что су-
щественные коррективы в политическую 
жизнь страны внесет кризис. Его первые 
симптомы уже проявляются, но как пред-
сказывают экономисты, самое трудное 
еще впереди. Как известно, главная идея, с 
которой А. Лукашенко апеллирует к обще-
ству уже много лет – это идея стабильности. 
Во многом благодаря ей он обеспечивает 
свою легитимность. Но в условиях кризиса 
она будет терять свою политическую силу. 
Кризис и стабильность – понятия плохо со-
четаемые. 

Можно предположить, что в 2010 году 
идея перемен станет гораздо более при-
влекательной, чем сегодня. И она, как сей-
час в США, может стать центральным ло-
зунгом оппонентов нынешней власти. 

Обратите внимание, что А. Лукашенко 
пытается играть на опережение. Он тоже 
объявил о переменах в экономической 
политике, отношениях с Европой. Но про-
блема в том, что его образ прочно и осно-
вательно привязан к идее стабильности, 
сохранения нынешней экономической и 
политической модели, социального статус-
кво. И в его реформаторский образ народ 
не поверит. Слишком глубоко впечатался в 
сознание белорусов имидж А. Лукашенко 
как стабилизатора и охранителя существу-
ющей системы. Проводя параллели с США, 
это если бы приверженец консервативно-
го фундаментализма Дж. Буш вдруг стал 
демократом-реформатором. 

Поэтому если оппонент А. Лукашенко 
на президентских выборах возьмет на воо-
ружение идею перемен, то он может иметь 
серьезный шанс получить значительную 
поддержку общества. 

Опыт США показывает, что долгое пре-
бывание у власти одного человека в наш 
динамичный век не дает ничего хорошего. 
Руководителей государств надо периоди-
чески менять. Таков закон политической 
природы.

валерий Карбалевич, 

20 мільёнаў беларускіх рублёў,альбо 
больш за 9 тысяч даляраў – менавіта та-
кую суму ў якасьці кампенсацыі маральнай 
шкоды патрабуе  лекар Іван Шэга ад сяброў 
адной з участковых камісій Слонімскай вы-
барчай акругі. 

Лекара слонімскага раённага шпіталя 
Івана Шэгу ў свой час здзівілі вынікі выбараў 
на адным з  участкаў:па афіцыйных дадзе-
ных, за яго кандыдатуру прагаласаваў толькі 
21 выбаршчык, ці прыкладна 3% ад агульнай 
колькасьці.

Cябра партыі БНФ палічыў, што гэтага 
не можа быць і правёў пісьмовае апытан-
не выбарцаў з мэтай высветліць за каго 
яны аддалі свой голас. 70 чалавек пісьмова 
падцвердзілі, што галасавалі за Івана Шэгу, 
які лічыць дзеянні сяброў камісіі  не чым 

іншым,як парушэннем крымінальнага кодэк-
су:

-Няма ніякага сумневу  ў тым, што ся-
бры камісіі парушылі крымінальны кодэкс-
гэта засведчылі сваімі подпісамі 70 чалавек. 
Паводле адпаведнага  артыкула, іх чакае 
турэмнае пакаранне тэрмінам да 5 гадоў. І 
тэрміну даўніны ў такіх справах няма.

Ужо дакладна вядома, што cуд Слонімскага 
раёна прыняў справу да разгляду: 70 сведкаў  
спрабуюць даказаць,што парламенцкія вы-
бары былі сфальсіфікаваныя. Мясцовая пра-
куратура  ў свой час не знайшла парушэнняў 
ў працы ўчастковай камісіі. Свае высновы 
супрацоўнікі пракуратуры зрабілі на падста-
ве апытання намесніка старшыні камісіі.

Радыё Рацыя.

20 мільёнаў рублёў 
кампенсацыі

«Я каж-
дый год задаю 

студентам вопрос: 
«Что такое Куропаты?» 

Сегодня на него не смог от-
ветить ни один человек! Кто-то 

сказал, что это, наверное, в Рос-
сии или Украине», — известный 
исследователь темы сталинских 
репрессий в Беларуси, историк 
Игорь Кузнецов анализирует, 

кому выгодно исчезнове-
ние памяти о траге-

дии Куропат.


